
 

 

Första maj-talet 
 
Jag heter Anders Andersson och jag har varit aktiv i Motalas 
kommunpolitik sedan 90-talet. Och i vänsterpartiets ännu längre!  
 
Äntligen står vi alltså här igen. Det var ju tre år sedan sist vi kunde fira 
Första maj på torget i Motala.  
 
Det som upptar en stor del av utrymmet i massmedia och i vanliga 
människors tankar idag är det folkrättsvidriga kriget i Ukraina. Det som 
händer där är inte på något sätt en kamp mellan ett kapitalistiskt och ett 
socialistiskt samhälle. Det är ett krig mellan ett fascistiskt samhälle och 
ett civiliserat samhälle. Och samtidigt handlar det om kärnvapenhotet. 
Här måste alla som vill se en framtid kämpa gemensamt. Och då ser 
åtminstone inte vi i vänsterpartiet att ett medlemskap i 
kärnvapenalliansen Nato på något sätt är självklart. Det är inte alls 
säkert att huvudstupa kasta sig in en försvarsallians på det sätt som det 
nu ser ut som vi är på väg att göra! 
 
I år går Vänsterpartiets första maj-insamling till UNHCR:s arbete för 
människor som tvingats på flykt i och från Ukraina. 
 
I år är det valår. Och då måste vi samla alla våra krafter för att se till att 
vänsten gör ett riktigt bra val! 
 
Under de år jag varit aktiv i motalapolitiken har välfärden i både Sverige 
och i Motala sålts ut till marknaden, man har privatiserat och infört 
styrsystem som slår direkt mot innehållet i skolan, vården och 
omsorgen. Och samtidigt har resurserna kontinuerligt minskat.  
 
Det här har Vänsterpartiet hela tiden kämpat emot och nu måste dessa  
30 år av kapitalistiskt marknadsexperimenterande ha nått sitt slut!  
Välfärden är ingen marknad!  
 
Det är politiska beslut som skapat segregationen, vårdkrisen, elbristen 
osv. Men det är också möjligt att ändra på det genom politiska beslut! 
 

Vänsterpartiet har visat att det är möjligt:  
 
Man kan lita på att Vänsterpartiet håller det vi lovar!  
Varje valår förändras Socialdemokraterna på något sätt. Då går de 
liksom i opposition med sig själva. På första maj går de ut med plakat 



 

 

och kräver vänsterpolitik. 2018 kampanjade de t.ex. mot marknadshyror. 
Men året därpå kom de överens med Centern och Liberalerna om att 
genomföra precis detta.  
 
Vänsterpartiet har visat vad ansvar handlar om. Att representera de som 
valt en. Att stå för sina löften. 
 
Det är så ovanligt i politiken att när vi först sa att vi skulle fälla 
regeringen om de genomförde marknadshyrorna, så sa alla att det var 
tomma hot. De struntade i våra krav. 
Nu har de lärt sig att vi inte kommer med tomma hot eller bara löften. Vi 
menar det vi säger för vi tar våra väljares mandat på allvar! 
 
Vi fällde regeringen när de inte drog tillbaka marknadshyrorna, precis 
som vi sagt. 
Vi kommer aldrig mer ge vårt passiva stöd till en regering som inte 
förhandlar med oss.  
 
Sedan förra sommaren har vi alltså stoppat marknadshyrorna.  
Vi har genomfört den största förbättringen av sjukförsäkringen på 
decennier.  
Och vi har höjt pensionerna för de sämst ställda pensionärerna.  
 
Vi har visat att vi tar politikens ansvar på allvar. 
 

 
På samma sätt som välfärden är politikens ansvar, är 
klimatomställningen något som kan påskyndas kraftigt genom politiska 
beslut. Det går att ställa om samhället mycket snabbare, men det kräver 
investeringar och politiskt långsiktiga beslut. Vänsterpartiet lägger därför 
fram ett klimatinvesteringsförslag på 700 miljarder. Det handlar om 
infrastruktur, elöverföringskapacitet och elproduktion och om 
bostadsbeståndet. 
 
Det finns omkring 300 000 fattiga pensionärer i Sverige idag. Så kan vi 
inte ha det. Äldre personer förtjänar bättre. Vi tycker att pensionen ska 
vara så hög att man faktisk kan leva ett anständigt liv. Det är därför vi 
föreslår en höjning för den miljon pensionärer som har lägst inkomster.  
 
När det nuvarande pensionssystemet kom till så var målet att alla skulle 
få ut 60 procent av sin slutlön i pension. Så är det inte idag! Man får i 
genomsnitt ut bara 45 procent. Det är ett politiskt svek! Det betyder att 



 

 

man måste vara höginkomsttagare för att få en tillräckligt hög pension. 
Och så ska vi inte ha det i Sverige idag. Den som går i pension ska 
känna sig trygg med att det går att leva på pensionen. 
 
Först måste vi lyfta de som har de allra lägsta pensionerna. Det var vårt 
krav för att släppa fram Magdalena Andersson som statsminister i 
höstas. Och nu ser vi till att det blir verklighet. Vänsterpartiet föreslår, 
tillsammans med regeringen och Miljöpartiet, det vi kallar för 
garantitillägget. Det innebär att en miljon pensionärer får mer pengar i 
plånboken. Runt en halv miljon får 1000 kronor skattefritt mer i 
månaden. 
 
Kommer det här att gå igenom? Ja det hoppas jag verkligen! En miljon 
pensionärer förväntar sig att det här kommer att gå igenom i riksdagen. 
En miljon pensionärer ser fram emot att snart få lite mer pengar varje 
månad. Nästan alla partiet har sagt att de vill hjälpa de fattigaste 
pensionärerna. Och nu får vi se om det bara var tomma ord eller om de 
menade det på riktigt. Och om de menade allvar så röstar de ja till vårt 
förslag om garantitillägg!  
 
Men vi vill göra mycket mer! Pensionsystemet är orättvist i grunden och 
måste ändras. Det är val höst och vi har sagt tydligt att de som ska 
samarbeta med oss måste vara med på att höja pensionerna. De som 
ska gå i pension ska kunna känna sig trygga med att de har en inkomst 
som det går att leva på. Det vi gör nu med garantitillägget det är bara 
början! 
 
 
Vi har konkreta förslag på hur samhällsutvecklingen kan ändras och 
hur vi ska betala för det. Men vi lovar inte allt åt alla, för det vi lovar 
ska vi genomföra! 
 

Lösningen är att politiken måste ta tillbaka kontrollen, för det är 
politikernas ansvar att människorna kan känna trygghet! 
 
 
 
Även i Motala har det kapitalistiska marknadstänkandet tagit över. 
Välfärden blir mer och mer en marknad!  
 
Bristen på personal leder till att till och med personalförsörjningen 
alltmer blir en marknad där bemanningsföretag slår mynt av detta.  



 

 

 
Inom vården spelar hyrläkare och hyrsjuksköterskor en allt större roll. 
Det gör inte verksamheten varken billigare eller bättre.  
Men kan man ställa krav på läkare och sjuksköterskor att avstå från att 
ta jobb i bemanningsföretagen och på så sätt höja sina löner avsevärt? 
Det hade väl varit bättre att ge de anställda i kommuner och regioner 
motsvarande lönehöjningar. Felet är att vi tillåtit bemanningsbranschen 
att växa och det handlar om politiska beslut.  
 
Det här gör inte att vården blir bättre, Kontinuiteten blir lidande, 
hyrpersonalen känner inte sina patienter. Man måste gång på gång 
berätta om sina symptom och sina sjukdomar 
 
Bristen på personal finns också i kommunen. Inom socialförvaltningen 
kommer behovet av undersköterskor, sjuksköterskor, socialsekreterare, 
kuratorer, arbetsterapeuter, ja i stort sett alla yrkeskategorier att öka och 
då skapas ännu bättre förutsättningar för bemanningsföretagen att ge 
sig in på välfärdsmarknaden. Och ökade kostnader för skattebetalarna.  
 
Själva personalförsörjningen blir ett sätt att berika sig! 
 
På samma sätt som vårdbolagen gjort när det gäller äldreomsorg och 
friskolorna inom skolvärlden.  
 
Det är kommunen som ska vara en så bra arbetsgivare att man vill 
arbeta där! 
 
Vänsterparitet är i grunden mot all form av privat, vinstdriven 
verksamhet inom välfärdssektorn, där målet är att göra så stor vinst som 
möjligt, inte att ha en så bra verksamhet som möjligt. Det är principiellt 
fel att vinster som kommit till genom skattemedel lämnar välfärden som 
privata vinster. Vad är det om inte stöld från det allmänna! 
 
Nu börjar vi allt tydligare se konsekvenserna av det här 
marknadsexperimenterandet. På ett av våra äldreboenden, 
Nämndemansgatan, kommer arbetsmiljöanmälningar på löpande band, 
anhöriga är missnöjda med omvårdnaden, personal vill inte jobba kvar 
och socialnämnden har lämnat två formella klagomål mot Attendo som 
har upphandlats som utförare. Frågan är hur långt det ska behöva gå 
innan den politiska ledningen i Motala inser att detta inte får fortsätta? 
 



 

 

Kommunen har också infört LOV, lagen om valfrihet, som gör att 
hemtjänstföretag som uppfyller de formella kraven fritt kan etablera sig. 
Det har hänt vid flera tillfällen att kommunen på kort varsel tvingats 
överta brukarna då företagen inte klarat av sina åtaganden. På samma 
sätt drabbades skolan för några år sedan då Fria Intermiliaskolan fick 
stänga. Och kommunen fick ta över.  
Det här vill vi avskaffa i Motala.  
 
 
Marknadiseringen av välfärden måste få ett slut. På samma sätt som 
den tillåtits växa fram genom politiska beslut så kan välfärden som en 
marknad gå i graven med politiska beslut! Och det kommer 
Vänsterpartiet att göra allt vad vi kan för att åstadkomma! 
 
Tack för mig! 


